
Az MRSZ munkája túlmutat egy diákszervezet hatáskörén – a magyarországi
orvosok érdekképviseleteként a hazai egészségügy labilis helyzetét próbálja
megoldani. A szövetség volt elnöke, dr. Pataki Gergely mesél a szervezetben
végzett munkájáról, illetve az elvándorlás és a hálapénz problémájáról.

A hazai egészségügy 
szolgálatában

➤ Néhány szóban összefoglalná, hogy mi-
lyen fontos eszmékkel és célokkal alapítot-
ták a Magyar Rezidens Szövetséget?
Önkéntes és demokratikus alapon szervezôdô

szövetségünk, a Magyar Rezidens Szövetség

célja az alapításkor az volt, hogy az orvos-

egyetemi képzési centrumoknak megfele-

lôen mûködô regionális szervezetek révén

képes legyen a magyarországi alapszakkép-

zésben részt vevô szakorvosjelöltek és vég-

zôs orvostanhallgatók teljes körének hatékony

és konstruktív érdekképviseletére. 1999-ben

a magyar orvos történelemben elôször szer-

vezôdött fiatal orvosokból országos érdekkép-

viseleti szervezet. Az MRSZ a közélet része

lett, és a sajtónyilvánosságot is vállalva a kö-

vetkezô évtizedben komoly szakmai érdek-

képviseletet végzett. A szövetség fôként a ki-

váló retorikával rendelkezô Papp Magor el-

nökkel egy minden kérdésre ôszinte választ

adó progresszív jelenséggé vált a médiában.

➤ Az alapításkor kitûzött célokat sikerült
megvalósítani?

Úgy vélem, hogy igen, sôt azon túlmenô, ké-

sôbb megfogalmazott célokat is megvalósí-

tottunk. A szövetség a szakorvosképzés mi-

nôségének javításáért, tágabb értelemben az

egészségügyi rendszer reformjáért küzdött és

küzd. Vezetésem alatt a szövetség a szakma-

politikai érdekérvényesítés mellett állást fog-

lalt egyéb, a társadalmat érintô problémákban

is: elutasítottuk az akkori „drogliberalizációs”

törvényeket, felléptünk az aktív euta názia el-

fogadtatása ellen. A szövetség támogatta a

hálapénz elleni küzdelmet, ezzel kapcsolat-

ban felhívtuk a figyelmet arra a tényre, hogy

a fiatal orvosok szakmai fejlôdésének egyik fô

gátja a paraszolvencia rendszer, mert ameddig

a hálapénz erôsebb hajtóerô, mint az oktatás,

addig nem alakul ki hatékony szakképzés. Saj-

nos a hálapénz még az alapítás után 12 évvel

is súlyos gondokat okoz az egészségügyben.

➤ Eddig milyen feladatokat látott el a szö-
vetségben?
1999-ben tizedmagammal alapítottam meg a

szövetséget. 1999-tôl elôször országos titkára,
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majd 2001–03-ig az elnöke voltam, s késôbb

ismét titkárként segítettem a szövetséget.

➤ Mi az, amit a szövetségben töltött idô
alatt személyes sikerként könyvel el?

Talán az, hogy az utódokat, akik továbbviszik

a lángot, megtaláltam. Persze ne beszéljünk

személyes sikerrôl, minden közös munka és

közös siker is volt. Az is az egész szövetségnek

szóló üzenet volt, hogy 2001-ben – a legfia-

talabb orvosként – a Budapesti Orvosi Kamara

Etikai Bizottságának tagjává választottak.

➤ Az MRSZ-tagság milyen személyes élmé-
nyekkel gazdagította életét? 
Az egészségügy helyzetének javításáért 2001-

ben az MRSZ elnökeként az elsô civil szerve-

zetek között támogattam a szabad szellemi

foglalkozású orvoslás és szakorvosi díjtételek

bevezetését. Képzési minôségbiztosítási kon-

cepciót dolgoztunk ki, és mindezeket számos

szakmai konferencián progresszív érvekkel

védtük meg az egészségügyben változást ak -

kor nem akaró szervezetekkel szemben. Er-

kölcsi megújulást szorgalmaztunk az egész-

ségügyben. Elôször nyíltan kritizáltuk a hála-

pénz rendszert, sôt a béremelés szorgalmazása

mellett példát mutatva deklaráltan mozgal-

mat indítottunk annak visszautasítására. Fiatal

orvosként az egészségügy megújításában is

egyfajta katalizátorként játszottunk szerepet.

A fiatalok feladata, hogy generációról gene-

rációra mindig újra és újra a jó irányú válto-

zásra ösztönözzék a világot. Mindezt a szakma

iránti alázattal kell párosítani. 

A legszívesebben a 2009. novemberi buda-

pesti fehér köpenyes demonstrációra emlék-

szem vissza. Itt mutatkozott meg az igazi ösz-

szefogásunk, illetve, hogy komoly erôt képvi-

selünk, emellett komoly lakossági támo ga-

tottságunk is van. Az egészségpolitikusok nem

tudtak mit kezdeni velünk. Ekkor tetôzött az

be, amire már az EU-s csatlakozás elôtt,

2000-ben felhívtuk a figyelmet: az elképesz -

tô méreteket öltött orvos elvándorlás. A kez dô

orvosok méltatlan anyagi helyzetére hívtuk

fel a figyelmet több ezer fehér köpenyes re-

zidens és orvostanhallgató demonstrálásával. 

➤ Mi az, amire az MRSZ a legbüszkébb?
Szövetségünk olyan eredményeket ért el az

orvosok képviseletében, melyre más érdek-

védelmi szervezet nem volt képes. Elérte, hogy

az egészségügyet ne lehessen lesöpörni a

problémamegoldást váró ágazatok asztaláról

és ráirányította a figyelmet a betegellátást

veszélyeztetô problémákra és az etikai kérdé-

sekre. Egyéni és más, nem közösségi érdekek-

tôl mentesen szólalhattunk fel számos nehéz

kérdésben. 2003-ban például nagy vihart ka-
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varva számos fórumon kijelenthettük, hogy a

magyar egészségügy azon a szinten történô

mûködése, mûködtetése csak az orvosaink s

a velük együtt dolgozó ápolószemélyzet el-

kötelezett, megfeszített és önzetlen munkájá-

nak köszönhetô. Az MRSZ a fiatal orvosokat

kép viselô civil szervezetként 2006-

ban elsôként szimpátiájáról biz-

tosította a szlovák orvosok mun -

kabeszünteté sét, tiltakozó meg-

mozdulásukban támogatta a be -

tegek érdekében jobb munkakö-

rülményekért küzdô kollégákat.

➤ Hogyan jellemezné a szervezet tevékeny-
ségi körét?  
A Magyar Rezidens Szövetség egy kezdetek-

tôl fogva országos szervezet, amely karitatív,

oktató-felvilágosító és  szakmapolitikai tevé-

kenységet is végez.

➤ Hogyan kerülhetnek kapcsolatba az ér-
deklôdôk a szövetséggel?
A négy orvostudományi egyetemen mûködô

helyi szervezeteknél lehet belépni a szövet-

ségbe. Minden magyarországi szakorvosjelölt

tag lehet, orvostanhallgatók pártoló tagságot

kaphatnak. A szövetség a hatékony érdekér-

vényesítés egyetlen formája.

➤ Ön számos világkongresszuson vett részt
elôadóként, milyen élményekkel, tapaszta-
latokkal tért haza?
Mindig örültem, hogy képviselhetem hazán-

kat, jó érzés volt látni, hogy kreativitásunkkal

van jövôje a magyar tudásnak határon innen

és túl is. Remélem persze, hogy szakorvos-

jelölt (rezidens) kollégáim inkább itthon ka-

matoztatják tudásukat.

➤ A szövetségben vállalt szerepe mellett ju-
tott ideje a saját szakmai pályájára is?
Igen. Az elmúlt évtizedben az MRSZ-ben foly-

tatott közéleti tevékenységem mellett elér-

tem a szakmában is azt, amire mindig is

vágytam: sebész, majd plasztikai sebész let-

tem, emellett egészségügyi közgazdászi dip-

lomát is szereztem. Fôként Németországban,

Brazíliában és itthon képeztem magam teljes

szakemberré. Szeretek gyógyítani, szeretek

segíteni az embereken. Kezdeményezéseim,

késôbbi orvosi-közéleti munkám, és saját

életutam alakítása illeszthetô volt a hajdan

volt rezidens elveimhez. Több alapítvány ala-

pítója és tevékeny résztvevôje vagyok, dol-

gozok közkórházban, mellette magánpraxist

is alakítottam, 2010 óta vezetem az egyete-

men alapított magán plasztikai sebészetet is.

2010-ben megalapítottam az elsô magyar

plasztikai sebészeti missziót az ázsiai Bang-

ladesben, azóta több száz gyermeken és nôn

segítettünk ingyen elvégzett mûtétekkel. 

Ez vezérelt ahhoz is, hogy létrehívjak egy újabb

egyesületet, amelynek immáron 20 plaszti-

kai sebész a tagja, akik csatlakozásukkal vál-

lalták, hogy minden évben áldoznak két he -

tet az életükbôl a rászorultak szervezett gyó-

gyítására. Mi példát mutatunk, ahogyan majd

másfél évtizede a fiatal kollégáim is a Magyar

Rezidens Szövetségben történô szerepválla-

lásukkal.

Loibl Hajnalka

A fiatalok feladata, hogy generációról 
generációra mindig újra és újra a jó 
irányú változásra ösztönözzék a világot.
Mindezt a szakma iránti alázattal 
kell párosítani. 
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